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کشاورزی

نماینده مردم نهاوند درخانه ملت تأکید کرد؛

ی نهاوند ور یژه برای دامپر ی و وم در نظر گرفتن خط اعتبار لز
طاهــره   - کشــاورزی  گــروه  ســپهرغرب، 
ترابی مهــوش: نماینــده مــردم نهاونــد در مجلس 
شورای اسلامی با بیان اینکه طبق بررسی ها حدود 
هشــت تا 9 واحد معتبــر دامپــروری تعطیل داریم 
گفــت: گرچه حــدود 170 میلیــارد تومــان برای حل 
مشــکلات دامپروری  های شهرســتان مصوب شده 
امــا من معتقدم می بایســت خط ویــژه اعتباری در 

نظر گرفته شود.
کــه  هســتند  واقــف  امــر  ایــن  بــر  همــگان 
بــه  وابســته  صنعــت  یــک  دامپــروری  صنعــت 
کشــاورزی اســت و بخــش زیــادی از هزینه هــای 
تولیــد در آن، هزینــه خــوراک دام اســت، با این 
تفاســیر طی یکی دو دهه اخیر در ایران، تداوم 
خشک ســالی ها، تولیــد محصولات کشــاورزی را 
با مشــکلات زیــادی روبه رو کــرد و تولید در این 
بخش مهم نتوانســت همپــای افزایش جمعیت 
و نیــاز آن ها حرکــت کنــد. بنابراین به ناچــار نیاز 
کشــور  در  کشــاورزی  محصــولات  واردات  بــه 
افزایش یافت. از ســوی دیگر افزایش تحریم ها 
نیز باعث شــد تا دولــت در خرید و تهیه ارز برای 
خریــد نهاده هــای کشــاورزی با مشــکلات جدی 
صنعــت  متوجــه  آســیب  ایــن  و  شــود  مواجــه 

شد. دامپروری 
در ادامه ورود دلالان به این عرصه آســیب پذیر 
در چند ســال گذشته، مشــکلات مضاعفی را برای 
کشــور به وجــود آورد و اوج ایــن مشــکلات حذف 
دام مولــد و در ادامــه تعطیلــی بخــش اعظمــی 
ســنگین  دام  عرصــه  در  به ویــژه  دامداری هــا  از 
بــود که در ایــن بین شهرســتان نهاونــد به عنوان 
قطب دامپروی اســتان همدان نیــز از این فاجعه 
بی نصیــب نمانــد. بــه طــوری کــه ســال گذشــته 
صــادق ظفری؛ معــاون امور دام جهاد کشــاورزی 
شهرستان نهاوند نیز در این ارتباط در گفت وگو با 
رســانه ها عنوان کرد: در شهرستان نهاوند حدود 
135 واحــد صنعتی دامداری شــامل گاو شــیری، 
گوساله پرواری، گوســفند پرواری و داشتی وجود 
دارد کــه متأســفانه 60 درصد از ایــن واحدها طی 
ایــن چند ســال از چرخه تولید خارج شــده  و راکد 
هســتند و 40 درصد باقیمانده هم زیر ظرفیت کار 

می کنند.
بر این اســاس با توجه به اهمیت موضوع برآن 
شــدیم تا درخصوص چگونگی بروز این مشــکل با 
تعــدادی از مدیــران واحدهای دامــی و نیز علیرضا 
نثاری؛ نماینده مردم شهرستان نهاوند در مجلس 
شــورای اســلامی گفت وگویــی ترتیب دهیــم که در 

ادامه می خوانید:
مدیــر یکــی از واحدهــای دام ســنگین با اشــاره 
به اینکــه واحد دامی ما در منطقه خزل، روســتای 
معتمدآباد واقع شده و حدوداً بین 100 تا 150 دام 
داریــم گفت: واحد ما در عرصه تولید دام گوشــتی 
فعالیــت دارد بــه طــوری که ســالانه با پــروار کردن 
هــر گوســاله بیــن 100 تــا 300 کیلــو گوشــت تولید 

می کنیم.
احمــد فرخچه با تأکید بر اینکه البته در شــرایط 

مطلــوب و در عین حــال فراهم بــودن نهاده حتی 
در برخــی ســال ها امــکان دو دوره پرواربنــدی نیــز 
وجود داشــت اظهار کرد: مسئله این است که طی 
ســال های اخیر شــرایط به حدی ســخت شــده که 
حتــی امکان یک دوره پرواربندی نیز فراهم نیســت 

و به فکر تعطیلی هستیم.
وی ادامه داد: متأســفانه، هیچ حمایتی وجود 
ندارد به طــوری که امروز نه مصرف کننده گوشــت 
راضی اســت نه تولیدکننده. ما که تولیدکننده ایم، 
عمــاً در آســتانه تعطیلــی هســتیم ایــن در حالــی 
اســت که هــم به لحــاظ تأمیــن علوفــه به دلیل در 
اختیار داشــتن زمین کشــاورزی خودکفا هستیم و 

هم تجربه کافی داریم.
این دامدار نهاوندی در پاســخ به این پرســش 
که مهم ترین حمایتی که نیاز دارید چیســت؟ ابراز 
کــرد: مهم ترین حمایت خرید تضمینی دام اســت، 
درخصــوص چرایــی مســئله همین بس که ســال 
گذشــته یک رأس دام را 70 میلیون تومان خریدم 
و حالا همان را باید 100 میلیون بفروشم در حالی 
کــه 50 میلیــون تومــان فقــط خــرج خــوراک دام 
شــده، یعنی 20 میلیون تومان ضرر، پس از شــما 
ســؤال می کنــم در ایــن شــرایط چــه کار می توان 

کرد؟
فرخچــه بــا تأکید بــر اینکه متأســفانه هر ســال 
شــرایط بدتر از سال قبل می شود تشریح کرد: من 
از 16 ســالگی به صورت مستقل مشغول دامداری 
هســتم پس بــا اینکه سال هاســت مــا را به عنوان 
دامدار می شناســند، حتی یک ریال هم تســهیلات 

به ما نداده اند.
وی با اشــاره به کمبود نهــاده و عدم تخصیص 
درســت آن گفت: به بهانه کمبود حــدود چهار ماه 
اســت که حتی یک کیلو ســبوس هم بــه ما ندادند 
در حالــی که این نهاده در بــازار آزاد به وفور وجود 

دارد.
این دامدار نهاوندی با بیان اینکه حتی در مسیر 
توســعه فعالیــت نیــز ســنگ اندازی می کنند گفت: 
یکــی از اصلی ترین موانعی که در این راســتا پیش 
پای ما گذاشــته می شــود این است که می بایست 
خودتان برای فرایند توسعه مرزعه واحد دامی تان 
آب تأمیــن کنیــد، منِ دامدار ایــن آب را از کجا تهیه 

کنم؟
هــر  حاضــر  حــال  در  اینکــه  ابــراز  بــا  فرخچــه 
 300 معقــولِ  وزن  بــه  رســیدن  بــرای  گوســاله 
کیلوگــرم، بــه حــدود یــک تــا یک و نیم تــن نهاده 
نیــاز دارد کــه البتــه این میزان بســته به شــرایط 
و نــژاد دام متفاوت اســت افــزود: شــما در نظر 
بگیریــد در این شــرایط بــدون حمایــت می توان 
ایــن حجــم از نهــاده را تأمیــن کــرد و در عرصــه 

ماند؟ باقی  تولید 
دیگــر فعــال نهاونــدی در عرصــه پــرورش دام 
ســنگین نیــز گفــت: مشــکل ایــن اســت کــه جهاد 
کشــاورزی از دامــداران واقعــی که کاربلد هســتند 
حمایــت نمی کنــد. در نبــود ایــن حمایت هــا ســال 
جاری بنده باوجود تجربه چندین ساله، دیگر اقدام 

به پرواربندی نکردم.
مهــدی کاویانــی با تأکیــد بر اینکــه واحد دامی 
او در منطقــه خــزل ســمت پــل حاج علی مــراد که 
ســال گذشــته با وجود 400 تا 500 رأس گوساله 
فعــال بــود؛ اما ســال جاری تعطیل شــده اســت 
تشــریح کــرد: توزیع نکــردن مناســب نهاده ها در 
بیــن دامــداران، اصلی تریــن مشــکل مــا بــود بــه 
طوری که در برخی مواقع اصاً نهاده ای به دستم 

نمی رسید.
وی با ابــراز اینکه از صنعتگــران این عرصه حتی 
در مسیر توسعه کار هیچگونه حمایتی نمی شود، 
گفــت: به طــور مثــال بیــش از چهارمــاه اســت کــه 
از  اســتفاده  بــا  رأســی  هــزار  گاوداری  درخواســت 
ارائــه  بــه جهــاد شهرســتان  را  ســرمایه شــخصی 
داده ام امــا اصــاً توجهی نشــده و پاســخی هم به 

من ندادند.
دیگــر دامدار نهاوندی نیز با بیان اینکه تا ســال 
97 واحد ما دایر بود اما از آن سال به بعد به دلیل 
مشــکلاتی که بانک برایمــان ایجاد کرد، هیچ دامی 
وارد گاوداری نکرده ایــم گفــت: این در حالی اســت 
کــه پیــش از آن ما در این واحد دو دوره گاو و ســه 

دوره گوسفند وارد می کردیم.
حســین زرینــی بــا بیــان اینکــه در حــال حاضر 
از ایــن واحــد صنعتــی به عنــوان انبــار اســتفاده 
می کنیــم، خاطرنشــان کــرد: در آن ســال ها یــک 
و  کــرده  وارد  گوســاله  رأس   250 حــدود  دوره 
در دوره بعــدی حــدود 400 تــا 450 بــره پــرواری 
داشــتیم و در عیــن حــال بــرای چنــد ســال نیــز 
دامــی  واحــد  ایــن  در  میــش  رأس   700 حــدود 
نگهــداری می کردیــم امــا به خاطــر مشــکلاتی که 
بانــک به وجــود آورد، مخصوصــا بابت اقســاط و 
ســودهای بــالا، مجبور شــدیم بخشــی از ســهام 

دامداری را واگذار کنیم.
وی ادامــه داد: اگر بخواهم صادقانه بگویم، در 
حال حاضــر نیز ترس داریم که دوبــاره وارد این کار 

شویم یا وامی بگیریم.
وی بــا اشــاره به اینکــه من از کودکــی در عرصه 
دامپروری مشــغول به کار هســتم خاطرنشان کرد: 
در ایــن بــاره کــه آیــا پیگیــر احیــای واحــد دامداری 
شــدیم یــا خیــر، بایــد بگویــم متأســفانه به خاطــر 
پرداخت ســود بــالای وامی که گرفتــه بودیم، دیگر 
توان پیگیری نداشــتیم چراکه در بــدو امر قرار بود 
بانک تســهیلات ساخت واحد را با سود 6 درصد به 
مــا ارائه کند اما بعد این عدد به 16 درصد افزایش 

یافت.
بــود  قــرار  اینکــه  تأســف بارتر  ادامــه داد:  وی، 
این تســهیلات دارای اســتراحت پنج ســاله باشــند 
اما پس از گذشــت ایــن مدت وقتی بــرای پرداخت 
اقســاط مراجعــه کردیــم، عنــوان کردند شــما پنج 

سال معوقه دارید!
ایــن مدیر واحــد دامی ورشکســته با اشــاره به 
اینکــه ما یــک میلیارد تومــان وام ســاخت گرفتیم، 
امــا دو و نیــم میلیــارد از ما بازپس گرفتند تشــریح 
کرد: در زمانی که واحد فعال بود، به طور مستقیم 

حــدود هفــت تا هشــت نفــر در گاوداری مشــغول 
به کار بودند.

زرینــی بــا اشــاره بــه اینکه ایــن واحــد در عرصه 
تولید گوشــت و پرواربندی فعال بــود، افزود: مثاً 
در یــک دوره 250 رأس گوســاله وارد می کردیــم، 
گوســاله هایی که وزن شــان کمتر از 100 کیلو بود و 
بعد از چندماه به 450 کیلو می رســیدند و آن  ها را 

می فروختیم.
وی در پاســخ به این پرســش کــه در حال حاضر 
شــرایط احیای واحــد را ندارید؟ افــزود: همه چیز از 
لحاظ فنی و تجهیزاتی مهیاســت، ولی اعتمادی به 

بانک و مسئولان نداریم.
در ادامــه نماینــده مــردم نهاونــد در مجلــس 
شــورای اســلامی نیز درخصوص شرایط و مسائل 
صنعت دامداری و مشــکلات مطرح شــده ازسوی 
فعــالان ایــن صنعت گفــت: در این حــوزه، باید در 
ســطح کشــور یک بازنگری اساســی انجام داده و 
ظرفیت های دامــداری را دســته بندی کنیم؛ یعنی 
مشــخص کنیم کجاهــا واقعا ظرفیــت دارند، بعد 
آن منطقــه را به صــورت ویــژه مــورد حمایــت قرار 

دهیم.
و  توجــه  اگــر  اینکــه  بیــان  بــا  نثــاری  علیرضــا 
باشــد،  اولویــت  بــدون  و  بی هــدف  حمایت هــا 
نبــود  نهــاده،  کمبــود  به جــز  چیــزی  نتیجــه اش 
تسهیلات، اصلاح نشدن نژاد دام، پرداخت نکردن 
تســهیلات بــه دامداری هــای نیمه فعــال و حتــی 
بانک هــا  توســط  دامــداری  واحدهــای  مصــادره 
به خاطــر بدهــی نخواهــد بود افــزود: اینکــه مثاً 
به خاطــر 900 میلیــون تومــان بدهی، بانک ســند 
دامــداری را بــه نــام خــود زده و ســپس در صدد 
فــروش ایــن واحــد برآینــد یعنــی مــا بنــگاه داری 

بانک ها را جایگزین حمایت کردیم.
اســت  موظــف  هــم  دامــدار  داد:  ادامــه  وی 
بدهــی خــود را در موعــد تعیین شــده پرداخــت 
کنــد اما منوط بــه اینکه از ایــن صنعت به صورت 
در  به ویــژه  آیــد  به عمــل  لازم  حمایــت  اصولــی 
شهرســتان نهاونــد کــه ظرفیــت بســیار بالایی در 

این حوزه دارد.
شــورای  مجلــس  در  نهاونــد  مــردم  نماینــده 
اســلامی با تأکید بر اینکه بنا به مشــکلات موجود 
بنده شخصا به صورت جزئی وارد مسائل دامداری 
ســنتی و صنعتــی نهاوند شــده و تمامــی موانع و 
مشــکلات را بررســی کردم گفت: توجه به این نکته 
ضــروری اســت کــه روزی در نهاونــد حــدود 12 هزار 
رأس گاو شیری داشتیم اما در حال حاضر این عدد 

به دو هزار رأس رسیده است.
نثــاری بــا اشــاره بــه اینکــه متأســفانه وقتــی 
مــن مســئولیت نمایندگی شهرســتان را برعهده 
گرفتــم، اوضــاع این صنعت بســیار اســف بار بود 
اما خوشــبختانه در حال حاضر کمی بهتر شــده، 
ولــی اصــاً رضایت بخــش نیســت تصریــح کــرد: 
بــر ایــن اســاس به صــورت مکــرر بــا وزیــر جهاد 
کشــاورزی، معاونــان و مدیــرکل اســتان جلســه 

کردم. برگزار 

وی بــا ابــراز اینکه طبق بررســی ها مشــخص 
شــد؛ همه چیز به حمایت های مالی و تسهیلاتی 
بازمی گردد گفت: ســال جاری فقــط 30 میلیارد 
تومــان تســهیلات تبصــره 18 بــه تولیدکنندگان 
داده  اختصــاص  نهاونــد  اقتصــادی  فعــالان  و 
شــد؛ بنابراین مــا پیگیری کردیم کــه 40 میلیارد 
دیگــر اعتبــار به ایــن بخــش تزریق شــود؛ البته 
چنــدی پیــش نیــز در جلســه ای اختصاصــی کــه 
بــرای همین موضوع تشــکیل شــد، 100 میلیارد 
به صــورت  کــه  نیــز مصــوب شــد  تومــان دیگــر 
ســرمایه در گــردش، در اختیــار دامــداران قرار 
گیــرد، این هــا همه مُســکن هســتند، نه راه حل 

اساسی.
نهاونــد  اینکــه  بیــان  بــا  مســئول  مقــام  ایــن 
شهرســتانی اســت کــه خوراک دام ســه اســتان را 
تأمیــن می کنــد؛ بنابرایــن نبایــد خــود در تأمیــن 
خــوراک در چنیــن وضعیتــی باشــد افــزود: البتــه 
در ســطح ملــی هــم با همیــن مشــکل مواجهیم، 
از  مجلــس  علنــی  صحــن  در  اردیبهشــت ماه   17
وزیــر کشــاورزی ســؤال کــردم که چــرا ما ســالانه 
1.2 میلیــارد دلار گوشــت قرمــز وارد می کنیــم، در 
حالــی که دامداری هــای داخل در نبــود حمایت و 
ســرمایه گذاری در این بخش در حال نابود شــدن 

هستند؟
نثاری با تأکید بر اینکه این رویکرد یعنی تعارض 
منافــع گفــت: این کــه عــده ای ترجیــح می دهنــد 
ارز کشــور بــه جــای حمایــت از تولید داخــل، صرف 

واردات شود، منطقی نیست.
وی بــا بیــان اینکه مــا باید ایــن چرخــه تولید را 
در داخــل کشــور حفــظ کنیــم گفــت: مســئله ایــن 
اســت کــه اگــر تولید داخلــی داریــم، چرا اقــدام به 
واردات می کنیــم؟ اگــر نداریــم، پــس چــرا تولید را 
نابود کردیم؟ این پرسشــی اســت کــه وزارت جهاد 
کشــاورزی و بخشی از وزارت صمت باید پاسخگوی 

آن باشند.
وی بــا ابــراز اینکــه وضعیــت نگران کننده اســت 
و مــن بازهــم از وزیــر مربوطــه همیــن پرســش ها 
را خواهــم پرســید گفــت: در حــال حاضــر تعــداد 
هــم  آن  شهرســتان  دامداری هــای  از  محــدودی 

به صورت نصفه و نیمه فعال هستند.
ایــن مقــام مســئول ادامــه داد: ایــن در حالــی 
اســت کــه اگــر مــا حتــی 10 واحد راکــد را بــه چرخه 
تولید بازگردانیم حداقل برای 200 نفر اشتغال زایی 
می شــود؛ یعنــی حــدود یک دهــم از کل جمعیــت 
بیــکار شهرســتان، مگــر مــا چقــدر بیــکار داریــم در 
نهاوند؟ همین ها اگر فعال شوند، تحولی بزرگ در 

اشتغال شهرستان ایجاد می شود.
نثــاری بــا اشــاره بــه اینکــه در حــوزه دامداری 
صنعتــی نیــز مــن پیگیــر راه انــدازی یــک گاوداری 
و  مجموعه هــا  از  یکــی  طریــق  از  رأســی  هــزار   6
و  مجــوز  خوشــبختانه  کــه  بــوده ام  هلدینگ هــا 
دســتور ســرمایه گذاری آن را هــم گرفته ایم گفت: 
هم اکنــون مقدمــات کار در شهرســتان در حــال 
انجــام اســت و امیدواریم ایــن پروژه نیــز به زودی 

عملیاتــی شــود؛ البتــه هــدف اصلــی مــن، فعــال 
شــدن مجــدد و هم زمــان گاوداری های ســنتی و 
صنعتــی اســت. ما بایــد راهی بــرای خــروج از این 

وضعیت پیدا کنیم.
وی بــا بیان اینکه فعــالان این صنعت در دوران 
پرورش دام شدیداً به حمایت های مالی و نهاده ای 
نیــاز دارنــد، ابــراز کــرد: اگــر می گوییم یــک منطقه 
ظرفیــت دارد، مثــل نهاونــد کــه قطب کشــاورزی و 
دامپروری اســتان اســت، باید برخورد ویژه ای با آن 
شود. این طور نباشد که فقط یک وام 300 میلیون 
تومانــی به آن اختصاص دهنــد، در حالی که به 16 
شهرســتان دیگــر 30 میلیــارد داده می شــود، این 

عادلانه نیست.
وی ادامه داد: ما نیازمند حمایت ویژه هستیم، 
امــا متأســفانه جهاد کشــاورزی شهرســتان و حتی 
اســتان در این حــوزه ضعیف عمــل کرده اند؛ البته 
مــن ایــن موضــوع را بــا خودشــان هــم در میــان 

گذاشته ام و اعلام نارضایتی کرده ام.
این مقام مســئول بــا بیان اینکه دســتگاه های 
متولــی بایــد پــای کار بیاینــد و از دولــت مطالبــه 
کننــد چراکــه ســرمایه گذاران ایــن عرصه بــا وجود 
نابســامانی بــازار، وارد این حوزه شــده و همچنان 
هستند در حالی که اگر سرمایه خود را در بازارهای 
هنگفتــی  ســودهای  می گرفتنــد،  کار  بــه  مــوازی 

نصیبشان شده بود.
نثــاری عنــوان کرد: متأســفانه در حــال حاضر 
دیگــر  افــراد  ایــن  از  بســیاری  حمایــت  نبــود  در 
انگیــزه ادامــه کار ندارنــد و هیجانــات بازارهــای 
مــوازی آن ها را وسوســه می کنــد؛ بنابراین باید 
نــگاه و رویکــرد حمایتــی تغییــر کند و ایــن تغییر 
هــم بایــد از خود وزیر آغاز شــود و بــه رده های 

برسد. پایین تر 
وی با اشــاره بــه اینکه اینکه آمــار و اطلاعات ما 
نشــان می دهد کــه خوشــبختانه در روزهــای اخیر 
چهــار تــا پنــج واحــد ســبک فعــال شــده اند گفت: 
به نظر می رســد تســهیلاتی که پیش تر به آن اشاره 
شــد یعنــی مجموعــا حــدود 170 میلیــارد تومــان 
شــامل 30، 40 و 100 میلیــارد که چند روز گذشــته 
مصوب شــد، می تواند مشکلات را تا حدودی حل 
کنــد اما مــن تأکید دارم کــه یک خط اعتبــاری ویژه 
برای دامداران نهاوند لازم اســت، برای کســانی که 
در حــال دریافت پروانه ســاخت هســتند، کســانی 
کــه قصــد راه انــدازی دارنــد و آن هایــی کــه اکنون 

غیرفعال اند.
ایــن مســئول با بیــان اینکه آمار دقیــق در حال 
به روزرسانی است، اما طبق اطلاعات فعلی، حدود 
هشــت تا 9 واحد معتبر تعطیل داریم که باید برای 
فعال ســازی آن هــا برنامه ریزی شــود خاطرنشــان 
جدیــت  و  اراده  بایــد  هــم  دامــداران  البتــه  کــرد: 
بیشــتری داشته باشــند چراکه با بررسی دقیقی که 
داشــتم، در برخی موارد مشــاهده شــده که برخی 
افــراد صرفا برای دریافت تســهیلات وارد این حوزه 
شــده اند و برنامــه ای برای فعالیــت واقعی ندارند، 

این مسئله هم باید مدیریت شود.

عضو کمیسیون کشاورزی اتاق ایران تشریح کرد؛

3 عامل افزایش قیمت »حبوبات« در بازار

ســپهرغرب، گــروه کشــاورزی: عضو کمیســیون 
کشــاورزی اتاق ایران، عواملی کــه در ماه های اخیر 
موجــب بــالا رفتن قیمــت حبوبات در بازار شــده را 

تشریح کرد.

ناصــر مــرادی بــا اشــاره بــه مهم تریــن دلایــل 
افزایــش قیمــت حبوبــاب، افزایــش قیمــت ارز را 
یکــی از مهم تریــن ایــن عوامــل دانســت و اظهــار 
کــرد: بخش قابــل توجهی از اقــلام حبوبات مورد 

نیــاز کشــور ما وارداتــی و نیازمند تامین ارز اســت 
و افزایــش قیمت ارز باعث شــده قیمــت حبوبات 

نیز بالا برود.
وی خاطرنشــان کــرد: تــا پایان ســال 1402 ارزی 
که بــرای واردات حبوبــات اختصــاص می یافت، ارز 
ترجیحــی 28 هــزار و 500 تومانی بود، اما از ســال 
1403 ارز در نظر گرفته شــده برای واردات حبوبات 
بــه ارز نیمایــی تغییر یافت که قیمــت ارز نیمایی در 
ابتــدای امر 42 تا 43 هزار تومــان بود و به تدریج 

افزایش یافت.
بازرگانــی  اتــاق  رئیــس کمیســیون کشــاورزی 
کرمانشــاه ادامه داد: بازهم تغییراتی در قانون 
ایجــاد و مقــرر شــد ارز مــورد نیــاز بــرای واردات 
حبوبــات از ارز توافقــی تأمیــن شــود کــه قیمت 
ارز توافقــی نیــز در ابتــدای امر 55 هــزار تومان 
بود، اما اکنون به حدود 70 هزار تومان رســیده 

است.
بــه گفته مرادی، در شــرایطی کــه ارز اختصاصی 
به واردات حبوبات از ســال 1402 تاکنون از 28 هزار 
تومان به 70 هزار تومان رســیده، نمی توان انتظار 

داشت قیمت حبوبات ثابت بماند.
وی بــا بیــان اینکــه همیــن ارز مــورد نیــاز بــرای 

واردات حبوبــات نیــز به ســختی تأمین می شــود و 
این امر روند واردات حبوبات را کند می کند، اضافه 
کــرد: واردکننــدگان 70 تــا 80 روز بــرای دریافــت ارز 

توافقی در صف می مانند.
ایــن مســئول عامــل مهم دیگــر که بــر قیمت 
حبوبــات اثرگــذار اســت را نــرخ تــورم دانســت و 
اظهــار کــرد: وقتی قیمــت همه کالاهــا و خدمات 
طبیعتــا  مــی رود،  بــالا  تــورم  نــرخ  بــا  متناســب 
محصولات کشــاورزی نیز افزایش قیمت خواهند 

داشت.
مــرادی گفت: کشــاورزان متناســب بــا افزایش 
تــورم، افزایــش دســتمزد و... بــا افزایــش هزینــه 
تولید محصول مواجه هستند و نمی توان انتظار 
داشــت محصول تولیــدی خود را کــه چندین ماه 
برای آن زحمت کشــیده اند با قیمــت پایین عرضه 

کنند.
بــه گفتــه وی وقتــی قیمــت یک محصــول برای 
کشــاورز صرفه اقتصادی نداشــته باشــد، کشــاورز 
دیگــری رقبتــی بــرای تولیــد آن محصــول نخواهد 

داشت.

  سهمیه بندی واردات حبوبات برداشته شود

وی بــه عامل دیگر اثرگذار بــر افزایش قیمت 
حبوبــات نیــز اشــاره کــرد و ادامه داد: از ســال 
1403 وزارت جهــاد کشــاورزی واردات حبوبــات 
را ســهمیه بندی کــرد و شــرکت های واردکننــده 
مشــخصی  واردات  ســهمیه  فصــل  هــر  بــرای 

دارند.
وی معتقــد اســت، این امــر باعث شــده میزان 
عرضه حبوبات نســبت به ســنوات گذشته کاهش 
یابد و متناســب با تقاضای موجود برای آن نباشد 
کــه همیــن امــر هــم بــر افزایــش قیمــت حبوبات 

بی تأثیر نیست.
ایــران  اتــاق  کشــاورزی  کمیســیون  عضــو 
ایــن  شــدن  برداشــته  لــزوم  بــر  تأکیــد  بــا 
ســهمیه بندی، اظهــار کــرد: اگر ایــن محدودیت 
وجود نداشــته باشــد، واردکننــدگان می توانند 
قیمت هــا  حــدودی  تــا  و  کننــد  اشــباع  را  بــازار 

می شود. تعدیل 

  عمده حبوبات صادر نمی شود
مــرادی بــا رد تأثیــر صــادرات بر افزایــش قیمت 
حبوبات، اظهار کرد: بجز نخود آبگوشتی که آن هم 
با مازاد تولیــد آن مواجهیم، بخش عمده حبوبات 

اصاً صادر نمی شــود کــه صادرات عامــل افزایش 
قیمت آن ها باشد.

وی بــا بیــان اینکه نخــود آبگوشــتی محصول 
عمــده ای اســت که صادر می شــود، خاطرنشــان 
کــرد: بــرای ایــن محصــول نیز بــا توجه بــه مازاد 
تولیــد چــاره ای جــز صــادرات نداریــم. در برخــی 
ســال ها که صادرات نداشــتیم دولت ناگزیر شــد 
بــرای حمایت از کشــاورزان خریــد تضمینی نخود 

انجام دهد.
بازرگانــی  اتــاق  کشــاورزی  کمیســیون  رئیــس 
کرمانشــاه بــا بیان اینکــه نباید تــا محصولی گران 
بــه ســمت صــادرات  را  اتهــام  می شــود انگشــت 
بگیریــم، تأکید کــرد: صادرات موتــور محرک تولید 
اســت و اگر صادرات نباشــد بســیاری از کشاورزان 
بــرای کشــت محصولــی ماننــد نخــود  انگیــزه ای 

نخواهند داشت.
محصولــی  کشــت  ترویــج  اهمیــت  از  مــرادی 
مانند نخود که بســیار کم آب بَر اســت در شــرایط 
کنونی خشک ســالی کشــور یاد کــرد و ادامه داد: 
باید به ســمت چنین کشــت هایی برویم و در ازای 
صادرات این محصولات، محصولات آب بَر را وارد 

کنیم.

پرداخت مطالبات گندم در هفته جاری
1.6 میلیون تن خرید شد

ســپهرغرب، گروه کشــاورزی: مدیرعامل شرکت 
پرداخــت  اینکــه  بیــان  بــا  ایــران  بازرگانــی دولتــی 
مطالبات گندمکاران این هفته آغاز می شود گفت: 
تــا کنون 1.6 میلیون تن گنــدم به صورت تضمینی 

خرید شده است.
ســید ســعید راد اظهــار کــرد: ارتبــاط خوبــی بــا 
گندمکاران زحمتکش برقرار شــده است و ما پیگیر 

مطالبات آن ها هستیم.
وی از خریــد تضمینــی یــک میلیون و 600 هزار 
تُن گندم از کشــاورزان در هشــت استان کشور تا 
صبــح امــروز خبــر داد و افــزود: بیشــترین میزان 
خوزســتان،  اســتان  در  شــده  خریــداری  گنــدم 
تُــن اســت  200 هــزار  یــک میلیــون و  بــه میــزان 

بلوچســتان،  و  سیســتان  اســتان های  در  و 
فــارس،  کرمــان،  جنــوب  ایــلام،  هرمــزگان، 
کهگیلویــه و بویراحمــد نیز گندم خریداری شــده 
و در اســتان های کرمانشــاه و گلســتان در اواخــر 
اردیبهشــت  و پــس از آن در خــرداد و تیــر، ســایر 
اســتان ها نیــز بــه عملیات خریــد تضمینــی گندم 

اضافه خواهند شد.
وی از ابلاغ مصوبه خرید تضمینی گندم توسط 
دولــت در روزهای آینــده خبر داد و گفت: شــخص 
رئیــس جمهور، نگاه حمایتی به بخش تولید دارند 
و وزیــر جهــاد کشــاورزی بــرای پرداخــت مطالبــات 

گندمکاران، تلاش مجدانه ای دارند.
مدیرعامــل شــرکت بازرگانــی دولتــی ایــران بــا 

اشــاره بــه اینکــه تمــام اطلاعــات گندمکارانــی که 
محصــول خود را بــه مراکز خرید تحویــل داده اند، 
شــامل شماره حســاب میزان و مقدار مطالبات به 
بانک عامل ارســال شده اســت، اظهار کرد: با ابلاغ 
آیین نامه مذکور، مطالبات گندمکاران از اواخر این 

هفته و هفته آینده پرداخت خواهد شد.
راد با بیان اینکه شــرکت بازرگانی دولتی ایران 
مجــری ضوابط خریــد تضمینی گندم  اســت که از 
جانب شــورای سیاســت گذاری تعیین می شــود، 
خاطرنشــان کــرد: بــه هــر میزان کــه کشــاورزان، 
گندم قابل عرضه به مراکز خرید داشــته باشــند، 
خریــداری و بهــای آن بــر اســاس قیمــت تعییــن 
شــده پرداخت می شــود و مــا مشــخصات کامل 

814 هــزار کشــاورز را کــه در ســامانه ثبــت شــده 
است، داریم.

وی با اعلام اینکه شــورایی متشــکل از سازمان 
برنامــه و بودجــه، وزارت اقتصــاد و دارایــی، وزارت 
جهــاد کشــاورزی و نماینــدگان بخــش خصوصــی، 
نســبت به تعیین قیمــت خرید گندم از کشــاورزان 
اقدام می کنند، خاطرنشــان کرد: در ســال گذشته، 
211 هــزار میلیــارد تومــان بــه کشــاورزان سرتاســر 
کشور پرداخت شــد و امسال نیز میزان مبلغ خرید 
تضمینــی خرید گندم تا امروز بــه 33 هزار میلیارد 
تومان رســیده اســت و همکاران ما بــا تمام توان، 
پیگیــر پرداخــت مطالبــات گندمــکاران در کمترین 

زمان ممکن هستند.


